

MINUTES OF THE ANNUAL GENERAL MEETING OF THE
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION HELD AT THE
UNIVERSITY OF MANITOBA, IN WINNIPEG, 8 JUNE 1986

1. The meeting was opened at 16:10. Former President, Ramsay Cook, chaired the meeting. President Bill Acheson was recovering from surgery at his home in Fredericton, New Brunswick and last year's President, Susan Mann Trofimenkoff, was unable to attend because she was assisting in the University of Ottawa's convocation ceremonies. Ramsay Cook read a telegram to the assembly from the outgoing president. He then asked all members who have not yet mailed their ballots to bring them forward to the designated persons at the meeting so that they could be counted.
2. The President asked for a minute's silence in tribute to those historians who died over the past year: Michel Brunet, Leo Roback, Richard Glover, Mason Wade and Peter Yurkiw.
3. The minutes of the previous annual meeting were adopted with the following change, the resolution following item 10 (a) was seconded by Yvan Lamonde not John Kendle. (Cook/Moore)
4. Three positions in the Canadian Historical Association were filled by acclamation: Lucie Pagé, French Language Secretary, Roberto Perin, chairperson, 1989 program and Dan Duguay, auditor.
5. The following prizes were presented:
 - a) Sir John A. Macdonald Prize; presented to Allan Greer for his book Peasant, Lord, and Merchant. Rural Society in Three Parishes 1740-1840 (Toronto: University of Toronto Press, 1985). Other meritorious works considered by the committee in its final deliberations were as follows: T.W. Acheson, Saint John. The Making of a Colonial Community (Toronto: University of Toronto Press, 1985) and Bruce Trigger, Natives and Newcomers: Canada's Heroic Age Reconsidered (Montreal: McGill-Queen's University Press, 1985).
 - b) Wallace K. Ferguson Prize: presented to William J. Callahan, Church, Politics, and Society in Spain, 1750-1874 (Cambridge: Harvard University Press, 1984). Other meritorious works considered by the committee in its final deliberations were as follows: Michael H. Kater, The Nazi Party. A Social Profile of Members and Leaders, 1919-1945 (Cambridge: Harvard University Press, 1983); and John Van Seters, In Search of History: Historiography in the Ancient World and the Origins of Biblical History (New Haven/London, Yale University Press, 1983).

PROCES-VERBAL DE L'ASSEMBLEE GENERALE ANNUELLE DE
LA SOCIETE HISTORIQUE DU CANADA TENUE A
L'UNIVERSITE DU MANITOBA A WINNIPEG LE 8 JUIN 1986

1. L'ouverture se fait à 16h10. Ramsay Cook (ancien président) préside. En effet l'actuel président de la SHC, Bill Acheson, est en convalescence à Fredericton (N.-B.) et la présidente sortante, Susan Mann Trofimenkoff, est retenue à Ottawa par la cérémonie de la remise des diplômes. Ramsay Cook lit ensuite à l'Assemblée le télégramme envoyé par la présidente sortante. Avant d'aller plus loin, il demande à ceux qui n'ont pas voté par la poste et veulent le faire sur place, comme c'est leur droit, de remettre immédiatement leurs bulletins aux deux responsables du décompte qu'il désigne dans la salle.
2. Une minute de silence à lieu en souvenir des membres suivants décédés dans l'année: Michel Brunet, Leo Roback, Richard Glover, Mason Wade et Peter Yurkiw.
3. Le procès-verbal de la réunion de l'année dernière, tenue à Montréal, est adopté avec la modification suivante: la résolution apparaissant au paragraphe 10 (a) a été secondée par Yvan Lamonde et non John Kendle. (Cook/Moore)
4. Trois nominations à des postes où l'élection se fait par acclamation sont proposées et acceptées. Il s'agit de: Lucie Pagé, secrétaire de langue française; Roberto Perin, président du comité du programme de 1989 qui aura lieu à l'Université York; et Dan Duguay, vérificateur.
5. Les Prix sont ensuite présentés:
 - a) Le Prix Sir John A. Macdonald: à Allan Greer pour son ouvrage intitulé Peasant, Lord, and Merchant. Rural Society in Three Parishes 1740-1840 (Toronto: University of Toronto Press, 1985). Le comité a également accordé une mention honorable aux ouvrages suivants lors de la sélection finale: T.W. Acheson, Saint John, The Making of a Colonial Community (Toronto: University of Toronto Press, 1985) et Bruce Trigger, Natives and Newcomers: Canada's Heroic Age Reconsidered (Montreal: McGill-Queen's University Press, 1985).
 - b) Le Prix Wallace K. Ferguson: à William J. Callahan, Church, Politics and Society in Spain, 1750-1874 (Cambridge: Harvard University Press, 1984). Le comité désire accorder une mention honorable aux personnes suivantes qui ont aussi publié des travaux d'excellente qualité pour la période donnée: Michael H. Kater, The Nazi Party, A Social Profile of Members and Leaders, 1919-1945 (Cambridge: Harvard University Press, 1983); et John Van Seters, In Search of History: Historiography in the Ancient World and the Origins of Biblical History (New Haven/London, Yale University Press, 1983).

- c) Regional History: Chairman of the regional history awards presented Certificates of Merit for 1985 to Stanley A. Saunders, The Island Magazine, Revue d'histoire du Bas-Saint-Laurent, Le Groupe d'initiative et de recherche appliquée au milieu (GIRAM), Victor L. Russell, J.M.S. Careless, Brenda Lee-Whiting, Diane Payment, Manitoba Record Society and Barry M. Gough.
- d) The Hilda Neatby Prize has been awarded to Diana Pedersen and Martha Phemister for "Women and Photography in Ontario, 1839-1929: A Case Study of the Interaction of Gender and Technology" published in a special issue of Scientia Canadensis on "Women, Technology and Medicine in Canada", volume 9, number 1. An honourable mention is awarded to Susan Mann Trofimenkoff for her article: "Feminist Biography" published in Atlantis, volume 10, number 2.
6. There was no President's report because he was absent.
7. The Treasurer commented on his budget which was published in the Spring Newsletter, Vol. 12, No. 2. The CHA showed a surplus in contrast to last year's deficit largely due to a large grant to publish the ethnic booklet series and to a substantial increase in the sale of the CHA's booklet series. The decline in membership fees continued again this year. The CHA must continue its efforts to reverse this trend. Moved by John Hilliker, seconded by Fred Thorpe, the report was approved.
8. The following resolution, unanimously accepted by Council at its June 6 meeting was presented to the general assembly. The CHA deploras the fact that the Federal Government has established a tariff on certain books imported into Canada and demands that it be rescinded. Adopted with an abstention, Jean-Pierre Wallot.
9. The results of the elections were announced. John Beattie, Andrée Lévesque, Wendy Mitchinson and Doug Owrap were elected to Council. Francis Early and James Struthers were elected to the Nominating Committee.
10. The vice-president addressed the meeting. Prior to adjournment, he thanked the following: the University of Manitoba, for coordinating the Learned Societies meetings; our colleague Ed Rea for his untiring work in coordinating the Learned Societies Conference and in hosting the meetings; to Bruce Daniels, CHA Program Chair and the entire program committee; to Frances Carroll and his committee for Local Arrangements; to our distinguished
- c) Histoire régionale: le président du comité d'histoire régionale présente les certificats de mérite pour 1985 à Stanley A. Saunders, The Island Magazine, Revue d'histoire du Bas-Saint-Laurent, Le Groupe d'initiative et de recherche appliquée au milieu (GIRAM), Victor L. Russell, J.M.S. Careless, Brenda Lee-Whiting, Diane Payment, Manitoba Record Society et Barry M. Gough.
- d) Le Prix Hilda Neatby est décerné à Diana Pedersen et Martha Phemister pour leur article intitulé: "Women and Photography in Ontario, 1839-1929: A Case Study of the Interaction of Gender and Technology" publié dans un numéro spécial de la revue Scientia Canadensis sur "Women, Technology and Medicine in Canada," volume 9, numéro 1. On a décerné une mention honorifique à Susan Mann Trofimenkoff pour l'article "La biographie féministe" publié dans la revue Atlantis, volume 10, numéro 2.
6. Il n'y a aucun rapport du président, celui-ci étant absent.
7. Le rapport financier, qui a paru dans le Bulletin du printemps 1986, vol. 12 no 2 est commenté par le trésorier. Le surplus important par rapport au déficit de l'an dernier est dû, d'une part, au versement par le gouvernement fédéral de la dernière tranche de la subvention obtenue par la SHC pour sa prise en charge de la publication des Brochures ethniques et, d'autre part, à la croissance exceptionnelle des ventes des séries Brochures de la SHC et Brochures ethniques. Cependant, une tendance moins favorable existe depuis quelques années; il s'agit de la diminution du nombre des membres et, ce faisant, des montants obtenus par les cotisations. Dans ce domaine, il faudra renverser la vapeur. Suite à une proposition de John Hilliker, secondée par Fred Thorpe, le rapport est approuvé.
8. La résolution suivante a été acceptée unanimement par le conseil, à sa réunion du 6 juin, et est maintenant présentée à l'Assemblée générale. La SHC déplore le fait que le gouvernement fédéral ait récemment imposé des droits sur certains livres importés et demande que ceux-ci soient abolis. (Cook/Moore). Adoptée avec une abstention.
9. Le résultat des élections est annoncé. John Beattie, Andrée Lévesque, Wendy Mitchinson et Doug Owrap sont élus au conseil. Frances H. Early et James Struthers le sont au comité des nominations.
10. Le vice-président fait l'intervention suivante: avant de terminer, je voudrais présenter une proposition remerciant les autorités de l'Université du Manitoba, ainsi que le coordonnateur de la réunion des Sociétés savantes, notre collègue Ed Rea, pour leur rôle dans l'accueil chaleureux que nous avons reçu; nous remercions aussi Bruce Daniels, président du Comité du programme, ainsi que Frances

visiting scholars; to those giving papers, commenting and chairing sessions; to all prize juries; to the nominating committee; to Serge Bernier who is retiring after four years as French-Language Secretary and to the outgoing members of Council, Greg Kealey, Jean L'Espérance, Don Wilson and Gerry Tulchinsky; a special thanks to Marielle Campeau, assistant Treasurer and to Madame Boucher, administrative secretary who continue to give the CHA unfailing service; to Bill Acheson, his Executive and Council; and finally to Ramsay Cook, who is leaving the Council after four years and who continued to make a contribution right to the last minute! On this same subject, that his work on Council has not diminished his work as an historian as witnessed in his recent publication, The Regenerators, for which he was awarded the Governor General's Award (non-fiction). In addition all the finalists in this category were historians: Michael Behiels, John Thomson and Alan Seager, and P.B. Waite. Congratulations! These accomplishments underscores the enormous talent in the CHA.

11. Ramsay Cook turned the meeting over to the incoming President, René Durocher, who asked for a motion to adjourn. Motion to adjourn (Bernier/Moore) at 16:40.

* * * * *

THE TEACHING OF HISTORY

COMMENT ON THE ARTICLE BY PROFESSOR GILBERT ALLARDYCE, WHICH APPEARED IN THE NEWSLETTER VOL. 12, No. 3, SUMMER 1986:

Dear Professor Mitchinson, Chair, CHA Teaching of History Committee: It has been a delight to follow the debate on European Survey vs. World History in the Newsletter. It lends a tastefully antiquarian air appropriate to reading matter for historians. But there is something unreal about it.

In the first place, the debate assumes that the central problem in the teaching of history is determining precisely which body of information should be transmitted. The fact is that information, even that transmitted by skilled communicators (of whom there are few in academic ranks), will be largely forgotten within months. It really doesn't matter which body of information we transmit.

In the second place, the assumption that we can convey any useful understanding of World or European (or local) history to first year students in a matter of months suggests a certain naiveté about what happens in the classroom.

Carroll, coordonnateur local des préparatifs des réunions et tout son comité; nous remercions nos invités spéciaux, ceux et celles qui ont présenté des exposés, les ont commentés ou ont présidé les séances; les comités des différents prix; le comité des mises en candidature; Serge Bernier, qui se retire après quatre années au poste de secrétaire de langue française; les membres sortant du Conseil: Greg Kealey, Jean L'Espérance, Don Wilson et Gerry Tulchinsky; un merci tout spécial à Marielle Campeau, assistante trésorière et à Madame Boucher, secrétaire administrative de la SHC, pour leur dévouement; merci aux membres de l'exécutif et du Conseil; et finalement nous exprimons notre reconnaissance à Ramsay Cook qui quitte le Conseil après quatre années où il aura été mis à contribution jusqu'à la dernière minute. A ce sujet je me permets de noter que cela ne l'a pas empêché de demeurer très actif comme historien, comme en témoigne la publication de son dernier ouvrage The Regenerators qui lui a valu le prix du Gouverneur général. Fait remarquable dans la section non fiction du prix du Gouverneur général, tous les finalistes étaient des historiens: soit Michael Behiels, John Thomson et Alan Seager, et P.B. Waite. C'est dire que le talent ne manque pas au sein de la SHC et nous leur offrons nos félicitations.

11. Ramsay Cook remet alors la présidence à René Durocher, qui lui succède. L'ajournement est par la suite proposé (Bernier/Moore) et approuvé à l'unanimité. 16h40.

* * * * *

L'ENSEIGNEMENT DE L'HISTOIRE

COMMENTAIRE SUR L'ARTICLE DU PROFESSEUR GILBERT ALLARDYCE PARU DANS LE DERNIER NUMERO DU BULLETIN DE LA SHC, VOL. 12, NO 3, ETE 1986:

Chère madame Mitchinson, présidente du Comité de l'enseignement de l'histoire, Ce fut pour moi un plaisir de suivre le débat entre les teneurs d'un cours général d'introduction sur l'histoire de l'Europe et les teneurs d'un cours général de l'histoire du monde. Il offre en effet, une lecture à l'allure "d'antiquité de bon goût" appropriée pour des historiens. Il a toutefois un caractère irréel.

Premièrement, le débat porte principalement sur la matière ou les informations transmises aux étudiants. Même lorsqu'elles sont transmises par des communicateurs de talent (peu nombreux à ce niveau), les informations sont très largement oubliées par les étudiant(e)s dans l'espace de quelques mois. Conséquemment, peu importe les informations transmises.

Deuxièmement, il est quelque peu naïf de croire qu'en quelques mois on peut donner un aperçu compréhensif de l'histoire mondiale ou de l'histoire européenne (ou locale) à des étudiant(e)s de première année.